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گروه سیاسی - محمدحسین روانبخش: اگرچه این 
روزها شــواهدی مبنی بر افزایش احتمال توافق هسته ای 
وجود دارد ولی واقعیت این است که از سوی مقامات ایرانی 
اطلاع رســانی چندانی در این خصوص صورت نمی گیرد. 
شاید تنها کسی که ماه هاست سعی کرده مرجعیت خبری 
در این خصوص را به دســت بگیرد و متاســفانه در غیاب 
اطلاعر سانی مقامات ایرانی، در این خصوص موفق هم شده، 
اولیانوف نماینده روسیه در مذاکرات است. در روزهای اخیر 
بــاز هم اولیانوف توئیت زد که شــاید در هفته آینده توافق 
حاصل شود. نکته مهمی که در این خصوص وجود دارد این 
است که نه تنها به مردم عادی خبری در این خصوص داده 
نمی شود، بلکه مجلس هم چندان اصلاعی در این خصوص 

ندارد.
 هفته گذشته فریدون عباسی نماینده مجلسی که سابقه 
رئیس سازمان انرژی اتمی کشور بود، گفت: »یکی از مسائلی 
که در حوزه مذاکرات هســته ای با آن مواجه هستیم و در 
۸ ســال دولت گذشته نیز وجود داشت این است که کسی 
نمی داند دقیقا در این مذاکرات چه گفته می شود؟ احتمالا 
به مقامات بلند پایه کشور و اعضای شورای عالی امنیت ملی 
این اطلاعات داده می شود.« وی به صراحت گفت که هرچه 
می گوییم شــما در این مذاکرات درباره چه چیزی صحبت 
می کنید ، پاسخ دقیقی نمی شنویم. عباسی در 20 تیرماه هم 
اعلام کرده بود که مجلس به متن مذاکرات دسترسی ندارد.
این واقعیت را می توان در مذاکرات روز گذشــته مجلس 
هم دید. در حالی که این روزها مذاکرات و روند آن مهمترین 
موضوع کشور است و تقریبا همه درباره آن سخن می گویند، 
در مجلس کمتر مورد توجه اســت و ســخنانی که در این 
خصوص گفته می شود هم بازگو کننده همین موضوع است. 
روز گذشته شــهبازی نماینده نهاوند در نطق میان دستور 
خود گفت: از دولت انتظار مــی رود به منظور جلوگیری از 
ســردرگمی و بلاتکلیفی بیشــتر تولیدکنندگان در اولین 
فرصت ممکن مذاکرات برجام را فارغ از توافق یا عدم توافق 
جمع بندی و تعیین تکلیف نماید. اگرچه به زعم کارشناسان 
اقتصادی برجام می تواند برکاتی را نصیب اقتصاد کشور کند، 
ولی طولانی شــدن بلاتکلیفی در ایــن تصمیم گیری نیز 
خســارت های بی شــماری را نصیب تولید و اقتصاد کشور 

خواهد نمود.

ردشیر مطهری عضو کمیسیون اجتماعی مجلس هم در 
گفت و گو با ایسنا سخنانی کلی گفت که نشانی از اطلاع از 
مذاکرات در ا» نبود. وی  با اشاره به تلاش غرب برای القاء 
نهایی  شدن توافق در مذاکرات وین گفت: مقامات اروپایی 
حاضــر در مذاکرات، برخی خبرنــگاران و همچنین برخی 
مقامات سیاســی اروپایی به طور یک جانبه از نهایی شدن 

متن  توافق در مذاکرات رفع تحریم ها سخن گفتند.
وی بــا اعلام این مطلب که امکان دســتیابی به توافق 
وجــود دارد، توقع عقب نشــینی از مواضع به حق، قانونی 
و نادیده گرفتن حقوق ایران در دســتیابی به انرژی هسته 
ای را اشــتباه و زیاده خواهانه قلمداد کــرد و افزود: اعلام 
پایان تحقیقات آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره برنامه 
هسته ای صلح آمیز ما، تضمین کافی از سوی آمریکایی ها 
و اروپایی ها مبنی بر انجام تعهدات، رفع تحریم ها از جمله 
مواردی اســت که طرفین را به نهایی شدن توافق نزدیک 
می کنــد. مطهری بدعهدی آمریکایی ها و همراهی غربی ها 
با آمریکایی ها را مانع اصلی دســتیابی به یک توافق خوب 
و ســازنده عنوان کرد و گفت: تــا زمانی که آمریکایی ها از 
خوی بدعهدی و توهم کدخدا بودن و تصورات نادرســت 

ابرقدرتی دســت برندارند و غربی ها از آمریکایی ها تبعیت 
و حمایت کنند، دستیابی به توافق اگر دور از ذهن نباشد، 

آسان نیست.
وی ســخنان وزیر امور خارجه ایران را مورد تاکید قرار 
داد و بیــان کــرد: آژانس باید با فاصله گرفتن از مســائل 
سیاسی نامربوط و غیر ســازنده که ساخته ذهن دشمنان 
ملت ایران است، مسائل پادمانی باقی مانده را به طور کامل 
حل کند و بســتر را برای دستیابی به یک توافق سازنده و 

بدون چالش فراهم آورد.
زهره الهیان عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجــی مجلس نیز روز گذشــته بــا اعــلام اینکه این 
کمیســیون با تیم مذاکره کننده هســته ای جلسه دارد، 
گفت: خوشــبختانه تیم مذاکره کننده هســته ای در طول 
ماه های گذشــته دســتاوردهای خوبی را داشته است که 
البته تمامی جوانب باید ســنجیده شود و مورد بررسی قرار 
بگیرد. باید ببینم حقوق هسته ای ایران و منافع ملت ایران 
تا چه میــزان در مذاکرات مورد تاکید قرار گرفته اســت. 
درواقع سبک و سنگین کردن این مسائل از اهمیت زیادی 

برخوردار است.

این ســخنان هم بازگو کننده این اســت که حداقل تا 
الان مجلس نتوانســته این مذاکرات را »سبک و سنگین« 
کند. همه این بی اطلاعی ها در حالی رخ می دهد که 250 
نماینده مجلس در اسفندماه 1400 شش شرط مجلس را 

برای توافق به اطلاع رئیس جمهور رسانده بودند. 
در آن بیانیه این شش شرط به شرح زیر بیان شده بود: 
1-دولت ظالم و تروریســت آمریکا و نیــز دنباله روان 
ضعیف و ذلیل آمریکا  یعنی ســه کشــور اروپایی در طول 
هشت سال گذشته نشان دادند که به هیچ تعهدی پایبند 
نبوده و از هر وســیله ممکن  جهــت  ضربه وارد کردن به 
منافع ملت ایران استفاده و حتی بر خلاف تمام قوانین دنیا 
دارو را نیز علیه ملت ایران تحریم کردند و بر این اســاس 
باید از تجربیات ســابق درس عبرت بگیریم و با خط قرمز 
قرار دادن  منافع ملت  ایران بدون اخذ تضامین لازم متعهد 

به هیچ توافقی با بدعهدان نگردیم .
2-دولت تروریست آمریکا و سایر کشورهای عهد شکن 

غربی باید تضمین دهند که از برجام خارج نمی شوند.
۳- رژیم آمریکا و سایر کشورهای طرف برجام باید تعهد 

دهند که  از مکانیزم ماشه استفاده نخواهند کرد.
 4- رژیم آمریکا و سه کشور اروپایی باید به ملت ایران 
تعهد دهند که تحریمها علیه ملت ایران به بهانه های واهی 
هسته ای، تروریسم ،موشــکی و حقوق بشر را لغو کنند از 
جمله باید تحریم های   کاتســا ،کاتسا یوترن و آیسا حذف 

شوند.
5 -در مقام اجــرا باید ابتدا آمریکا و ســایر  بدعهدان 
برجام به تعهدات خود در قبال تحریم ها عمل کنند و بعد 
از راســتی آزمایی ایران به سراغ انجام تعهدات خود رفته و 

آن را انجام دهد.
۶- مطابق ماده ۷ قانون اقدام راهبردی مجلس شورای 
اسلامی دولت جمهوری اســلامی ایران موظف است انجام 
تعهدات طرف غربی در لغــو تحریم ها به ویژه تحریم های 
نفتی ، بانکی و بازگشــت پول صادرات به صورت بانکی و 
بدون هیچ مشــکلی را به مجلس شــورای اسلامی گزارش 
کنند و در صورت تایید و تصویب، مجلس می تواند نسبت 

به گامهای کاهشی در زمینه هسته ای اقدام نماید.
حالا لااقل این 250 نماینده بد نیست توضیح دهند که 

اصلا چرا آن بیانیه را صادر کردند و امروز چه می کنند؟!

آیا شرایطی که مجلس برای دولت گذاشته بود، رعایت شده است؟

بیاطلاعیمجلسحداقلیازروندمذاکراتهستهای

ســازمان های »امور اداری و اســتخدامی« و »برنامه و 
بودجه« در پیشنهادی مشترک، افزایش حقوق و مستمری 
کارمندان و بازنشستگان کشوری و لشکری را جهت بررسی 

و اتخاذ تصمیم به دولت ارایه کرده اند.
این پیشنهاد با هدف بهبود و کمک به معیشت کارمندان 
و بازنشستگان کشوری و لشکری و ارتقای قدرت خرید آنها 
به دولت ارایه شــده اســت و قرار است مجددا حقوق افراد 

مشمول، افزایش یابد.
از سوی دیگر نمایندگان در نشست علنی دیروز )یکشنبه 
2۳ مردادماه( مجلس شورای اسلامی با الحاق یک تبصره به 
ماده ۶ طرح نقل و انتقال ســوابق بیمه یا بازنشستگی بین 
صندوقهای بازنشستگی، موافقت کردند که براساس آن در 
صورتی که سابقه پرداخت حق بیمه فرد بازنشسته بیشتر 
از 5 ســال و کمتر از 10 سال باشد، بیمه شده می تواند با 
پرداخت کســری ماه ها و یا سنوات تا 10 سال به نرخ روز 
از مزایای حقوق و یا مستمری بازنشستگی استفاده نمایند.

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی ساز و کار طرح نقل 
و انتقال ســوابق بیمه یا بازنشســتگی بیــن صندوق های 

بازنشستگی را تعیین کردند.
به گزارش خبرنــگار پارلمانی ایرنا، در نشســت علنی 
امروز- یکشنبه 2۳ مرداد ماه- مجلس شورای اسلامی ادامه 
رســیدگی به گزارش شــور دوم کمیســیون اجتماعی در 
مورد طرح نقل و انتقال ســوابق بیمه یا بازنشســتگی بین 
صندوق های بازنشستگی مورد بررسی قرار گرفت و ماده 5  

و ۶ این طرح به تصویب نمایندگان رسید. 
 در ماده 5 این طرح آمده اســت:نقل و انتقال حق بیمه 
یا کسور بازنشستگی از صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 
روســتائیان و عشایر به ســایر ســازمان ها و صندوق های 
بازنشستگی و یا بالعکس، در چارچوب ضوابط قانونی حاکم 

بر صندوق مقصد، امکان پذیر بوده و مابه التفاوت وجوه حق 
بیمه یا کسور بازنشســتگی این افراد مطابق ماده )4( این 

قانون محاسبه و از متقاضی وصول می گردد.
در ماده )۶( اصلاح شده این طرح آمده است: آن دسته 
از مشــمولان ماده )2( که تمایل به نقل و انتقال ســوابق 
بیمــه مطابق مــواد )۳( و )4( این قانــون را ندارند و یا به 
صــورت اختیاری یــا اجباری و یا به هر دلیلی از شــمول 
قوانین و مقررات صندوق مربوطه خارج شــده و مشترک 
صندوق دیگری محسوب می شــوند، در چارچوب شرایط 
بندهای )الف( تا )خ( این ماده می توانند درخواست برقراری 
»مستمری جمع« نمایند. ســوابق بیمه ای این افراد طبق 
قانون، تا زمان احراز شرایط برقراری مستمری )بازنشستگی، 
ازکارافتادگی و فوت(، کمــاکان در صندوق قبلی محفوظ 

می ماند.
همچنین در جز )الف( ماده )۶( این طرح آمده اســت: 
نحوه احراز شــرایط برقراری مستمری با احتساب مجموع 
ســوابق پرداخت حق بیمه نزد صندوق  مبــدا، صرفاً تابع 
قوانین و مقررات صندوق بازنشســتگی مقصد می باشد. بر 
این اساس در جز )ب( ماده )۶( این طرح نیز آمده شناسایی 
بازمانــدگان واجد شــرایط )افراد تبعی یا تحت پوشــش 
بیمه شده اصلی(، میزان ســهم و افزایش مستمری سالانه 
آنــان، مطابق مقررات هریک از صندوق های بازنشســتگی 

ذیربط می باشد.
همچنین در جز )پ( ماده )۶( این طرح آمده چگونگی 
احراز شــرایط بازنشستگی بیمه شــدگان، میزان افزایش 
مستمری سالانه ایشان، نحوه تشخیص ازکارافتادگی، شیوه 
برخورد با اشــتغال به کار مجدد بازنشستگان و سایر موارد 

تابع قوانین هریک از صندوق های ذیربط خواهد بود.
در جــز )ت( ماده )۶( ایــن طرح آمده اســت: میزان 

مســتمری ماهانه قابل پرداخت در هر یک از صندوق های 
بازنشستگی به نسبت ســنوات پرداخت حق بیمه و طبق 

ضوابط این قانون به روش زیر محاسبه می گردد:
مســتمری قابل پرداخت برابر اســت با معدل نســبت 
میانگین حقوق یا دســتمزد مشــمول کســور هر سال به 
حداقل دستمزد همان سال طی میانگین دو سال آخر بیمه 
پردازی ضرب در حداقل دستمزد زمان بازنشستگی تقسیم 

بر ۳0 ضرب در سنوات بیمه پردازی.
بر اساس جز )ث( ماده )۶( در برقراری مستمری جمع، 
صندوق بازنشســتگی مقصد مکلف است در صورت احراز 
شرایط مقرر، با احتســاب مجموع ایام بیمه پردازی نزد هر 
یک از صندوق ها، نســبت به برقراری مستمری استحقاقی 
متناســب با ســنوات بیمه پردازی در آن صنــدوق اقدام 
نماید. ســهم هریک از صندوق های بازنشستگی به تناسب 
ســوابق بیمه ای به طور مجزا و مطابــق بند »ت« این ماده 
با صدور احکام مربوطه محاســبه و توسط صندوق مربوطه 
پرداخت می شــود. همچنین در جز اصلاح شده )ج( ماده 
)۶( این طرح آمده اســت: شــرط برقراری مستمری جمع 
دارا بودن ســن و ســابقه لازم برای بازنشستگی براساس 
قوانیــن و مقررات مربوطــه و همچنین ارائه درخواســت 
از ســوی بیمه شده و حســب مورد کارفرما ذیربط آخرین 
صندوق بیمه ای فرد می باشــد. همچنین در جز )چ( ماده 
)۶( این طرح آن دسته از بیمه شدگان ازکارافتاده کلی و یا 
بازماندگان بیمه شــده متوفی که شرایط برقراری مستمری 
قانونی در آخرین صندوق بازنشستگی را احراز نمی نمایند، 
صندوق های بازنشســتگی ذیربط مکلفند با تصویب هیأت 
مدیره صندوق و شــورای عالی مربوطه و تأیید آنها به بیمه 
شدگان موصوف و یا بازماندگان واجد شرایط آنان متناسب 

با سنوات پرداخت حق بیمه، مستمری پرداخت نمایند.

بر اســاس جز )ح( ماده )۶( این طرح آمده است: بیمه 
شــده یا بازماندگان واجد شــرایط وی در استفاده از سایر 
خدمــات، مزایا و انجام تعهدات مربوطــه که در این قانون 
تعیین تکلیف نشده اســت، تابع قوانین و مقررات آخرین 

صندوق بازنشستگی بیمه شده می باشند.
 در جز )خ( ماده )۶( این طرح صندوق های بازنشستگی 
مکلفنــد میزان کلیــه مســتمری های بازنشســتگی، از 
کارافتادگی  و مجموع مســتمری بازمانــدگان موضوع این 
ماده را مطابق سایر مستمری بگیران آن صندوق با تصویب 

هیأت وزیران افزایش دهند.
همچنین در تبصره )1( ماده )۶( این طرح آمده اســت: 
صندوق های بازنشستگی و دســتگاه های اجرایی ذیربط با 
رعایت مفاد این ماده مکلف به پذیرش تقاضای مســتمری 
جمع از سوی بیمه شده و انجام اقدامات لازم در این رابطه 

می باشند.
بر اســاس تبصره )2( ماده )۶( این طرح سوابق بیمه ای 
افرادی که قبل از لازم الاجرا شــدن این قانون و به موجب 
قوانین مربوطــه از یک صندوق بازنشســتگی به صندوق 
بازنشســتگی دیگری منتقل شده است و همچنین افرادی 
 که در گذشــته به دلیل اســتعفاء، اخــراج، ترک خدمت، 
انفصال یا محرومیت دایــم از خدمات دولتی و یا عمومی، 
بازخرید خدمت و یا ســایر موارد از خدمت خارج شــده و 
کســورات بیمه ای متعلقه را از صندوق بازنشستگی ذیربط 
دریافت و تسویه کامل نموده اند، مشمول مقررات این ماده 

نمی باشند.
در تبصره )۳( ماده )۶( این طرح آمده است: مشترکین 
ســازمان تامیــن اجتماعــی نیروهای مســلح و صندوق 
بازنشســتگی وزارت اطلاعات از شــمول مقررات این ماده 

مستثنی می باشند.

اردیبهشت ماه امسال، ذبیح الله اعظمی نماینده جیرفت 
مدعی شد به زودی پهناورترین استان ایران تقسیم می شود. 
شــهرهای جیرفت، عنبرآباد، کهنــوج، قلعه گنج، منوجان، 
فاریاب و رودربارجنوب استان ۳2ام ایران را تشکیل خواهند 
داد. خبر اســتان شــدن جیرفت همچون گذشته از سوی 
نماینده این شــهر مطرح شد و طرح تاسیس استان کرمان 

جنوبی نیز در صحن مجلس اعلام وصول شد.
به گزارش خبرآنلاین، پیشــتر در اردیبهشت ماه 1400 
طرح تشــکیل “اســتان بم” و مستقل شــدن شرق استان 
کرمان توســط موسی غضنفرآبادی، نماینده این شهر، ارائه 
و در صحن مجلس شورای اســلامی اعلام وصول شده بود. 
شهرســتان های بم در شرق و جیرفت در جنوب، دو رقیب 
اصلی برای تشکیل استان های جدید و تقسیم استان کرمان 

به جنوبی-شمالی یا شرقی-غربی بوده اند.
پس از اعلام وصول طرح های استان شدن جیرفت و بم؛ 
نوبت به نماینده ســیرجان و بردسیر رسید تا طرح تشکیل 
استان ”سمنگان” به مرکزیت سیرجان را به مجلس برساند.

در همان زمان، شهباز حسن پور رئیس مجمع نمایندگان 
استان کرمان در اظهارنظری متفاوت، تقسیم کرمان به سه 
استان را مطرح و گفته بود »تنها راه اساسی برای استفاده ی 
بهینه تر و حداکثری از منابع دولت را تقسیم استان کرمان به 
سه استان دانست و خواستار بسیج تمام ظرفیت های اجرایی، 
قضایی و مجمع نمایندگان استان برای تقسیم استان شد.« 
نظری که قبلا از ســوی برخی از اساتید دانشگاه هم مطرح 
شده بود. نمایندگان شهرهای جنوبی استان کرمان معتقدند 
فاصله مرز شــمالی تا جنوبی ترین نقطه این استان بیش از 
۸00 کیلومتــر بوده و از مرکز اســتان تا جنوبی ترین نقطه 
اســتان500 کیلومتر فاصله دارد. جنوب کرمان متشکل از 
هفت شهرســتان جیرفت، عنبرآباد، کهنوج، رودبار جنوب، 
منوجان، فاریاب و قلعه گنج، یک ســوم پهناورترین استان 
کشــور را با جمعیــت یک میلیون نفر تحت پوشــش قرار 
می دهد. وســعت منطقه جنوب کرمــان ۳۸ هزارکیلومتر 
مربع اســت و در این منطقه 25 اداره کل مستقل از مرکز 
استان سالهاســت که به مردم هفت شهرستان با جمعیت 
یک میلیون نفر خدمات ارایه می دهند. یک رســانه محلی 
در ارزیابی مزیت های شــرق اســتان کرمان برای تشکیل 
اســتان نوشته »شرق اســتان کرمان که مساحت زیادی از 

این اســتان پهناور را در برمی گیرد؛ شامل چهار شهرستان 
بم، نرماشــیر و ریگان اســت. بم قطب صنایع خودروسازی 
خصوصی ایران محســوب می شود و بیشترین میزان تولید 
خرمای استان کرمان نیز مربوط به این منطقه است«. این در 
حالی است که »شهرستان های شرقی استان کرمان همواره 
با محرومیت روبرو بوده و فاصله زیاد از مرکز اســتان نیز بر 
مشکلات این منطقه افزوده اســت. با وجود صنایع مولد و 
پولساز در ارگ جدید بم، اما سهم مردم شرق استان کرمان 
همواره کارگری بوده است و “ارزش  افزوده ها” به مرکز استان 
سرازیر می شوند. مردم شرق استان همواره مطالبه مستقل 
شــدن از کرمان را داشته و ایجاد “استان بم” را راهی برای 
برون رفت از محرومیت ها و بی مهری ها می دانند.« رسانه های 
محلی کرمان، یکی از شروط اصلی تقسیمات کشوری برای 
ایجاد اســتان جدید را همبســتگی و تشابه فرهنگی مردم 
شهرستان ها ارزیابی می کنند که استان شدن منطقه جنوب 
کرمان با تمام پتانسیل ها و ظرفیت ها، را دشوار نموده است.

پنج گنج، اصطلاحی اســت که به 5 شهرستان )کهنوج، 
قلعه  گنج، منوجان، فاریاب و رودبارجنوب( گفته می شــود. 
یکی از موضوعاتی که همیشــه در رابطه با استقلال جنوب 
کرمــان وجود داشــته، مخالفت برخی از مــردم و بزرگان 
شهرســتان کهنوج و منطقه پنج گنج اســت. این رسانه ها 
گزارش کردند در گفتگوهای اخیر بین شهروندان این مناطق 
در شــبکه های اجتماعی مختلف پیرامون تشــکیل استان 
جدید، بعضا مخالفت های زیادی از پیوستن به “استان کرمان 
جنوبی” دیده می شود. حتی در برخی موارد، مردم بعضی از 
شهرستان های جنوبی کرمان تمایل دارند در صورت تقسیم 
استان، به استان هرمزگان ملحق شوند و نه استان جدید با 
نام کرمان جنوبی. در برخی موارد حتی پیشنهاداتی مبنی 
بر تشــکیل اســتان “مکران” به مرکزیت چابهار و با حضور 
چندشهرســتان از سیستان وبلوچستان و شهرستان هایی از 

منطقه پنج گنج کرمان، مطرح شده است.
هشدار امام جمعه بم به رئیس جمهور: 

صبر مردم بم حدی دارد
ساعتی از اعلام بررســی درخواست استان شدن جنوب 
کرمان توسط رئیس جمهور در مصلای جیرفت نگذشته بود 
که وی در جمع مردم شــرق اســتان در بم نیز حاضر شد؛ 
جایی که امام جمعه این شهر در حضور ابراهیم رئیسی، به 

موضوع استان شدن جنوب استان واکنش نشان داد.
حجت الاسلام دانشــی امام جمعه بم در انتقاد از رئیس 
جمهور گفت: طبق قانون برای استان شدن یک منطقه باید 
طرح را به مجلس ارائه کرد نه اینکه بدون مصوبه مجلس، آن 
را علنی کنیم. وی در ادامه با انتقاد از اعلام این وعده رئیس 
جمهور گفت هیچ کس با محرومیت زدایی مخالف نیست، این 
نظام متعلق به مردم است؛ وظیفه نظام نیز محرومیت زدایی 
است اما توجه داشته باشید محرومیت فقط در یک منطقه 
خاص نیست. امام جمعه بم هشدار داد »صبوری مردم این 
خطه به این معنا نیســت که همــواره باید مورد کم لطفی 
قرار گیرند، صبر مردم بم هم حدی دارد. وی اضافه کرد: ما 
دولت رئیسی و شخص ایشان را ولایتمدار، انقلابی و جهادی 
می دانیم اما توقع و انتظار داریم به خواسته های بحق مردم 
بم توجه شود.«وعده رئیسی به مردم کرمان در حالی مطرح 
شــده است که به نظر می رسد رئیسی توجهی به گزارشات 

کارشناسی درباره تقسیمات استان کرمان نداشته است.
مرکز پژوهش های مجلس روز دوشــنبه 1۳ دی 1400 
طی بیانیه ای نتیجه بررســی طرح استان شدن بم را اعلام 
کرد. “طرح تشکیل استان بم به لحاظ قانونی و کارشناسی 
صحیح نبوده و مخالف با سیاست های کلی نظام است”. مرکز 
پژوهش ها تاکید کرده »استان شدن بم سالیانه حداقل ۸10 
میلیارد تومان صرفا در بخش پرداخت حقوق پرسنل، برای 
دولت هزینه  خواهد داشت. در شرایط کنونی اقتصاد کشور 
که دولت با تهدیدهای ناشــی از مسائلی همچون تحریم ها، 
کاهــش ارزش پول ملی، تورم و… مواجه اســت، به لحاظ 

کارشناسی تشکیل استان بم قابل توجیه نیست.«
پیشتر، مرکز پژوهش های مجلس در نظر کارشناسی خود 
درباره تشکیل اســتان کرمان جنوبی نوشته بود »محدوده 
پیشــنهادی برای تشکیل اســتان کرمان جنوبی، براساس 
تبصره »1« مــاده )۹( قانون تعاریف و ضوابط تقســیمات 
کشــوری )مصوب 1۳۶2/04/15(، از حداقل شرایط قانونی 
)یک میلیون نفر جمعیت برای هر استان( برخوردار نیست.«
مرکز پژوهش ها به تجربه ســایر کشــورها اشاره کرده و 
نوشته »بررسی تجربیات ســایر کشورها در زمینه تغییر و 
اصلاح تقسیمات کشوری حاکی از این است که روند جهانی 
غالب گرایش به ســمت »وسیع تر کردن و تجمیع استان ها 
و کاهش ســطوح و واحدهای تقســیمات کشوری« است. 

تصویب طرح حاضر پیامدهای منفی برای دولت دربردارد.«
هشدار روزنامه جوان

 باعث اعتراضات خیابانی نشوید
روزنامه جوان، در سال 1400 بعد از بالا گرفتن اختلافات 
بین نمایندگان اســتان کرمان بر سر تقســیمات استانی، 
خطاب به نمایندگان شهرستان های بم، جیرفت و سیرجان 
نوشت: با لجبازی و شعار، به اعتراضات شدید خیابانی دامن 
نزنیــد. این روزنامه ضمن انتقــاد از نمایندگان بم، جیرفت 
و ســیرجان؛ بــه آن ها توصیه کــرده بــود عاقلانه تر رفتار 
کنند چراکه تغییر مناطق جغرافیایی کشــور با حساسیت 
بســیار بالایی توسط مردم دنبال می شود و بعضاً اعتراضات 
خیابانی شدیدی را موجب شده است. چنین موضوعی نباید 
دستخوش لجبازی های درون استانی قرار بگیرد. در همین 
راســتا، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در نظریه 
کارشناسی که مخالفت خود را با استان شدن بم اعلام کرده 
بود تاکید کرده »تجربیات ســال های اخیر ازجمله اتفاقاتی 
که طی فرایند تفکیک خراســان و جدایی قزوین از زنجان 
اتفاق افتاد و نیز حوادث رخ داده در کازرون در سال 1۳۹۷، 
نشان می دهد که تقسیمات کشوری موضوعی حساس بوده 
و می تواند باعث تنش و درگیری های شدید در سطح استان 

کرمان شود.«
تقسیمات استانی

 دستاویز تبلیغات دولت سیزدهم
در ارزیابی یکی از رســانه های محلی استان کرمان گفته 
شده »در شرایطی که هنوز در گوشه و کنار شاهد صفهای 
نفت و گازوئیل و روغن خوراکــی و ده ها معضل اجتماعی 
هســتیم و در حالی که حساســیتهای نهفتــه بین برخی 
شهرســتانها احتمال تقابل و تنش اجتماعــی را در اذهان 
تقویت می نماید، به نظر می رســد بحث تفکیک اســتان، 
مصــرف تبلیغاتی داشــته و حتی ممکن اســت وحدت و 

یکپارچگی مردم را نیز مخدوش نماید.«
از سویی دیگر »تقسیم استان کرمان در زمانی که شرایط 
اقتصادی و اجتماعی کشور به مراتب بهتر از شرایط کنونی 
بود در دســتور کار واقع نشده اما در شرایط سخت کنونی و 
اوضاع نابســامان اقتصادی و لزوم اجتناب از هر گونه تنش 
اجتماعی به نظر می رســد این مقوله دســتمایه تبلیغات 

سیاسی قرار گرفته است.«

افزایش مجدد حقوق کارکنان و بازنشستگان لشکری و کشوری در دستور کار دولت
ساز و کار »نقل و انتقال سوابق بیمه یا بازنشستگی« مشخص شد

مرکز پژوهش های مجلس، طرح تشکیل استان بم را مخالف سیاست های کلی نظام ارزیابی کرد

هزینه های سنگین سیاسی و اقتصادی »استان سازی« غیرقانونی رئیسی

نیروی دریایی سپاه شناور حامل سوخت قاچاق 
در آب های خلیج فارس را توقیف کرد

رئیس  کل دادگستری هرمزگان گفت: یک فروند شناور حامل 22 هزار لیتر 
سوخت قاچاق توســط نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در آب های 
خلیج فارس توقیف شــد. به گزارش ایرنا از روابط عمومی اداره کل دادگســتری 
هرمزگان؛ مجتبی قهرمانی روز یکشــنبه با اعلام ایــن خبر افزود: با هماهنگی 
رییس حوزه قضایی شهرستان پارسیان، رزمندگان ناوتیپ 412 ذوالفقار نیروی 
دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی پس از شناسایی یک فروند شناور لنج حامل 

سوخت قاچاق در آب های خلیج فارس، نسبت به توقیف آن اقدام کردند.
وی خاطرنشــان کرد: در بازرسی از این شناور بیش از 22 هزار لیتر سوخت 

قاچاق کشف و ضبط شده است.
رییس کل دادگستری اســتان هرمزگان همچنین با بیان اینکه قاچاقچیان 
ســازمان یافته ســوخت علاوه بر جریمه نقدی و مجازات حبس به ضبط اموال 
ناشی از جرم نیز محکوم می شوند، اظهار داشت: در راستای اجرای ماده 20 قانون 
مبارزه با قاچاق کالا، شناور دخیل در امر قاچاق نیز به نفع دولت ضبط خواهد شد.
قهرمانی با اشــاره به اینکه پرونده شــناور متخلف در سیر مراحل رسیدگی 
قضایی قرار دارد، تاکید کرد: دادگستری استان با همکاری ضابطان، راهبرد مقابله 
با قاچاق سازمان یافته سوخت را با قاطعیت ادامه می دهد و در راستای صیانت از 

منافع و سرمایه های ملت ایران لحظه ای درنگ نخواهد کرد.

در جلسه فوق العاده مجمع تشخیص مصلحت نظام صورت گرفت

تصمیم اعضای مجمع برای فعالیت های 
صندوق توسعه ملی در برنامه هفتم توسعه

مجمع تشــخیص مصلحت نظام در جلســه امروز به ریاســت آیت الله آملی 
لاریجانی و با حضور رئیس قوه قضاییه، دبیر و اعضای مجمع به بحث و بررسی 
درباره سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه پرداخت. به گزارش ایرنا، این جلسه 
به ادامه بحث و بررســی در خصوص بند مربوط به ماموریت ها و نقش صندوق 

توسعه ملی در برنامه هفتم گذشت.
در این جلســه که با حضــور وزیر صنعت معدن و تجــارت، رئیس و معاون 
سازمان برنامه و بودجه، روسای کمیسیون های برنامه و بودجه و اقتصاد، صنایع 
و معادن و رئیس مرکز پژوهش های مجلس و معاون صندوق توسعه ملی برگزار 
شد، موارد دیگری از سیاست های کلی مربوط به صندوق توسعه ملی مورد بحث 
قرار گرفت و از تصویب اعضاء مجمع گذشــت از جمله »افزایش و تقویت منابع 
صندوق توسعه ملی از طریق سرمایه گذاری در داخل و خارج کشور، خرید سهام، 
سپرده گذاری و مشارکت )باسهم کمتراز50درصد( با بخش خصوصی و تعاونی 
در طرح ها و پروژه های زیرساختی و توسعه ای دارای بازده مناسب مشروط بر آنکه 

به بنگاه داری و توسعه تشکیلات صندوق منجر نشود« تصویب شد.
در ادامه جلســه، ماده دیگری مربوط به رابطه حســاب های صندوق با بانک 
مرکزی به بحث گذاشته شد و »استقلال مصارف صندوق توسعه ملی از تکالیف 
بودجه ای و قوانین عادی و اســتقلال مدیریت حساب های آن از بانک مرکزی« 
به تصویب اعضای مجمع رسید و پس از بحث و بررسی حاضران، ایجاد یا تملک 
نهاد مالی تخصصی متناسب با وظایف صندوق، بدون شعبه و بدون امکان سپرده 
گیری و خلق پول« تصویب شــد. ادامه بررسی بندهای دیگر سیاست های کلی 

برنامه هفتم توسعه به جلسه آتی مجمع موکول شد.

نماینده تهران:
وزارت اطلاعات به پرونده معاملات صوری 

در بازار مسکن ورود کند
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: گروهی 10 الی 20 نفره 
در 24 ساعت با معاملات صوری و جهت دار بازار مسکن را ملتهب کرده اند لذا از 

وزارت اطلاعات می خواهیم ریشه این توطئه را کشف کند.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، ســیدرضا تقوی در نشســت  علنی امروز 
)یکشــنبه، 2۳ مردادماه( مجلس شــورای اســلامی در تذکری شفاهی، گفت: 
عزاداری های مردم شــریف ایران را که در عاشورای حسینی کشور را به صورت 
یک حسینیه درآوردند تسلیت می گویم، همچنین از درگاه ایزد منان می خواهم 
همه این عشــق مورد قبول حســین ابن علی قرار گیرد. نماینده مردم تهران، 
شــمیرانات، ری، اسلامشــهر و پردیس در مجلس ادامه داد: همچنین یاد و نام 
دلاوری ها و سربلندی های ســردارهای میدان جهاد به ویژه سردار دل ها شهید 
سلیمانی و همدانی را گرامی می دارم و به آن ها قول می دهیم در برابر فتنه گران 

بایستیم و از آرمان های بلندشان دفاع کنیم و نگذاریم پا روی خونشان بگذارند.
وی با اشاره به قیمت های افسارگسیخته اجاره مسکن، افزود: امروز همه مردم 
از قیمت بالای اجاره بهای مسکن می نالند چرا که تمام درآمد خانواده را می بلعد 
و کمر زندگی مردم را خم کرده اســت، برخی معتقدند گروهی 10 الی 20 نفره 
در 24 ساعت با معاملات صوری و جهت دار این تغییرات را ایجاد کرده اند لذا از 
وزارت اطلاعات می خواهیم ریشه این توطئه را کشف کند و آن هایی که این وضع 

را در حوزه مسکن برای مردم ایجاد کردند به مردم معرفی کنند.

مقصران حادثه ساختمان متروپل آبادان مشخص شدند
رئیس کمیسیون عمران مجلس از ارسال گزارش کمیسیون متبوع خود به قوه 
قضاییه جهت برخورد قانونی با متخلفان ریزش ساختمان متروپل آبادان گفت: 

شهرداری آبادان و نظام مهندسی در حادثه متروپل بیشترین تخلف را داشتند.
به گزارش ایلنا، محمدرضا رضائی کوچی رییس کمیســیون عمران مجلس 
شورای اســلامی در خصوص آخرین وضعیت رســیدگی به تخلفات ساختمان 
متروپل آبادان گفت: گزارش کمیسیون عمران از حادثه ریزش ساختمان متروپل 
آماده و تقدیم هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی ارسال شده که هفته جاری در 

صحن علنی مجلس قرائت خواهد شد.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی عنوان کرد: از ابتدای کار در 
انتخاب مشاور و ناظر پروژه کوتاهی صورت گرفته  چرا که فرد و شرکت مذکور 
صلاحت کافی نداشــته و مجوز آن نیز غیرقانونی بوده است. همچنین در حین 
ساخت و ساز نیز ناظرهای متعددی تغییر کردند و علی رغم ارائه گزارش وضعیت 
نامناسب ساختمان متروپل به شهرداری آبادان، این مجموعه توجهی به تخلفات 
نکرده است و همچنین مسئولان در رده های مختلف نیز که از این وضعیت اطلاع 

داشتند، در انجام وظایف خود کوتاهی کردند.
وی با اشــاره به مصران اصلی حادثه ریزش ســاختمان متروپل آبادان تاکید 
کرد: از نظر کمیسیون عمران مالک ساختمان تخلفات فراوانی داشته و شهرداری 
و ســازمان نظام مهندسی نیز علی رغم مشهود بودن تخلفات در حین ساخت، 
کوتاهی کرده و به تخلفات توجهی کردند. از طرفی انتظار داشــتیم وزارت راه و 
شهرســازی نیز به عنوان ناظر عالیه و منطقه آزاد نیز به عنوان متولی مدیریت 
عمرانی در منطقه آزاد آبادان به این موضوع ورود کرده و وظایف قانوین خودشان 

را انجام می دادند که متاسفانه آنها نیز کوتاهی کردند.
رئیس کمیســیون عمران مجلس عنوان کرد: گزارش کمیسیون عمران در 
خصوص ریزش ساختمان متروپل تقدیم هیات رئیسه مجلس شده و یک نسخه 
آن نیز به قوه قضاییه ارســال شده تا با متخلفان برخورد شود. از نظر ما در کنار 
مالک، شــهرداری آبادان و سازمان نظام مهندسی بیشترین تخلف را داشتند و 

البته دستگاه های ناظر نیز به وظایف خودشان به خوبی عمل نکردند.

 ناخرسندی رسانه های اسرائیلی
 از همکاری ایران و روسیه

رسانه های گروهی اسرائیل تاکید کردند که همکاری ایران و روسیه برای این 
رژیم نگران کننده اســت. به گزارش ایرنا، رسانه های گروهی رژیم صهیونیستی 
همکاری یاد شده را در بردارنده ابعاد متعدد دانسته و اذعان کردند که راهی برای 
متوقف کردن این همکاری وجود ندارد.   ایهود یعری تحلیلگر صهیونیســت در 
شــبکه 12 تلویزیون رژیم اسراییل از رایزنی فشرده تهران و مسکو  ابراز نگرانی 
کرد و با اشاره به چهار بار گفت وگوی روسای جمهور ایران و روسیه در برهه ای 
بسیار کوتاه گفت که راهی برای توقف همکاری موجود میان تهران - مسکو وجود 
ندارد. رسانه های گروهی رژیم اسرائیل چندی پیش نیز با ابراز نگرانی از دیدارهای 
مقامات بلندپایه روسیه و ایران گفتند که این رژیم از دیدارهای  ولادیمیر پوتین 
رنیس جمهور روسیه و مقامات بلندپایه ایرانی به هیچ وجه خوشش نمی آید زیرا 
از نظر تل آویو تصاویر یاد شــده از یک تحول منطقه ای بد برای رژیم  اسرائیل 
حکایت دارد. این رســانه ها توضیح دادند: روس ها از راه ایران کالاهای خود را به 
هند انتقال داده و در واقع توانستند تحریم های غربی را دور بزنند. همچنین رابطه 
مستحکم ایران و روســیه مانع از آن شد تا رجب طیب اردوغان رئیس جمهور 

ترکیه بتواند عملیات نظامی مورد نظر خود در شمال سوریه را به اجرا درآورد.

اخبار کوتاه


